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TOTAL MEMBRI AI ŞEDINŢEI : 

TOTAL DECIZII APROBATE : 

ANEXE:  

5 

1 

Decizia CA nr. 10/54 
   

PREŞEDINTE: Dragoş VICOL 
  

MEMBRI PREZENȚI: 

 

Tatiana BURAGA, Artur COZMA, Corneliu MIHALACHE, Iulian 

ROȘCA.  
  

MEMBRI ABSENŢI: Lidia VIZIRU 
  

DGLAM: Lilia GUȚU 
  

DJR: 
 

Maria ONEA 

INVITAȚI: - 

 

 

ORDINEA DE ZI: 

 
NR. 

CRT. 
DENUMIREA CHESTIUNII 

RESPONSABIL 

DE PREGĂTIRE 
RAPORTOR 

1.  

Cu privire la examinarea demersului Primăriei 

municipiului Chișinău și a recomandărilor 

Ministerului Educației, Culturii și Cercetării al 

Republicii Moldova referitor la posibilitatea realizării 

învățământului la distanță prin intermediul spațiului 

național audiovizual 

 

DGLAM L. GUȚU 

 

D. VICOL: 

 

 

 

 

 

 

 

– Stimați colegi, onorată asistență, Hristos a înviat! Astăzi ne-am 

convocat într-o ședință a Consiliului Audiovizualului, luând în 

considerație faptul că trebuie să abordăm  un subiect deosebit de 

important, care este dictat direct de situația epidemiologică, și anume 

accesul copiilor noștri la studii de calitate, prin intermediul unor 

metode netradiționale, mă refer la învățământul la distanță. De fapt, 

aceste modalități sunt tot mai mult experimentate chiar și în perioada 

non-epidemiologică și eu cred că este o modalitate potrivită de a vedea 
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AU VOTAT: 

 

 

D. VICOL: 

care este potențialul acestei  capacități, mai ales că el se impune acuma 

pregnant, în noile condiții. 

 Stimați colegi, propun atenției Dvs. Aprobarea Ordinii de zi a 

ședinței Consiliului Audiovizualului din 21 aprilie 2020, cu un singur 

subiect. Sunt întrebări, sunt propuneri? Dacă nu sunt, cine este pentru 

aprobarea Ordinii de zi a ședinței Consiliului Audiovizualului din 21 

aprilie, rog să votăm: 

 

PRO – (5) UNANIM – D. VICOL, T. BURAGA, A. COZMA, C. 

MIHALACHE și Iu. ROȘCA. 

 

– Unanim, Vă mulțumesc.  
 

ORDINEA DE ZI: CHESTIUNEA  nr. 1 

Cu privire la examinarea demersului Primăriei municipiului Chișinău 

și a recomandărilor Ministerului Educației, Culturii și Cercetării al 

Republicii Moldova referitor la posibilitatea realizării învățământului la 

distanță prin intermediul spațiului național audiovizual 

 

L. GUȚU:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

– Prin demersul din 08.04.2020, Primăria mun. Chișinău a sesizat 

Consiliul Audiovizualului în vederea acordării suportului pentru 

realizarea la distanță a procesului educațional al instituțiilor de 

învățământ primare, gimnaziale și liceale, în legătură cu restricționarea 

desfășurării studiilor în incinta instituțiilor de învățământ pe perioada 

stării de urgență. Organizarea procesului educațional la distanță 

presupune utilizarea rețelelor de comunicații electronice prin realizarea 

lecțiilor video. Astfel, se solicită examinarea posibilității ce ar permite 

difuzarea prin rețelele distribuitorilor de servicii media în format IP TV 

a programelor de studii pentru 12 clase, 6-8 lecții zilnice pentru fiecare 

clasă, câte 15 min. în limbile română și rusă. 

Consiliul Audiovizual, acționând în conformitate cu principiul 

interesului superior al copilului, constată că problema invocată este una 

de importanță majoră, care impune identificarea unor măsuri urgente în 

realizarea dreptului copilului la educație, asigurat prin reglementări la 

nivel național, precum și tratate internaționale. Realizarea acestui drept 

în condiții de criză nu constituie o provocare doar pentru sistemul 

educațional al statului, ci reprezintă un imperativ al întregii societăți. 

Soluționarea problemei respective pe perioada restricționării 

desfășurării studiilor în incinta instituțiilor de învățământ necesită 

eforturile consolidate atât ale entităților de drept public, cât și de drept 

privat. 

Organizarea procesului educațional la distanță presupune 

utilizarea rețelelor de comunicații electronice prin realizarea lecțiilor 

video. Cea mai flexibilă și utilizată în acest scop este rețeaua internet, 

însă din considerentul că o bună parte din populație nu are conexiune 

către acesta, învățământul la distanță rămâne a fi indisponibil pentru o 

parte din elevi și cadre didactice. Din această cauză, în vederea 

asigurării dreptului la educație și realizarea continuă a programelor de 

studii pe parcursul anului școlar se propune a fi examinată posibilitatea 

extinderii platformei de comunicare, cu antrenarea furnizorilor de 

servicii media audiovizuale pentru a sprijini acest proces de valoare 
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D. VICOL: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

socială.  

Ținând cont de faptul că potrivit art. 14 și 18 din Codul 

educației, procesul de învățământ se desfășoară în baza standardelor 

educaționale de stat, aprobate de Ministerul Educației, Culturii și 

Cercetării, iar elaborarea, promovarea, monitorizarea implementării şi 

evaluarea impactului politicii naționale în domeniul educației constituie 

competența Ministerului Educației, Culturii și Cercetării, Consiliul 

Audiovizualului, în temeiul art. 85 din Codul serviciilor media 

audiovizuale, urma să coordoneze chestiunea invocată în prezenta 

decizie cu ministerul de resort. 

Astfel, în ședința publică din 10 aprilie 2020, Consiliul 

Audiovizualului a aprobat Decizia nr. 9/53, care, în vederea coordonării 

și aprobării unui orar de activitate compatibil cu cel al Metodologiei de 

organizare a procesului educațional la distanță în învățământul general,  

cu cel al furnizorilor de servii media vizați în decizie, a fost expediată în 

adresa Ministerului Educației, Culturii și Cercetării. 

Prin scrisoarea din 17.04.2020, Ministerul Educației, Culturii și 

Cercetării informează că a examinat adresarea Consiliului 

Audiovizualului și a comunicat următoarele.  

Pentru asigurarea accesului elevilor și profesorilor la programele 

de studii, pe perioada suspendării procesului educațional în clase și 

continuarea procesului de învățământ la distanță, Ministerul Educației, 

Culturii și Cercetării consideră oportună susținerea proiectului înaintat 

de Primăria mun. Chișinău, care ar permite difuzarea prin rețelele 

distribuitorilor de servicii media în format IPTV a programelor de studii 

elaborate pentru clasele I-XII. 

Ministerul Educației, Culturii și Cercetării consideră că toate 

activitățile propuse vor contribui la îmbunătățirea realizării demersului 

educațional din partea cadrelor didactice, vor spori rolul familiei și vor 

promova elevii în procesul de învățare. 

În această ordine de idei, prin aceeași scrisoare Ministerul Educației, 

Culturii și Cercetării a recomandat Consiliului Audiovizualului să 

colaboreze cu Primăria municipiului Chișinău în vederea stabilirii 

orarului de difuzare a lecțiilor. 

 

– Mulțumesc mult. Dacă sunt întrebări către dna raportor? Dacă nu sunt 

întrebări, eu, în primul rând, vreau să-mi exprim regretul față de colegii 

noștri de la Ministerul Educației, Culturii și Cercetării, care în pofida 

faptului că noi am remis scrisoarea în data de 10, am primit răspuns 

abia în Vinerea Mare dinaintea Postului, pe data de 17, astfel încât eu 

consider că această scrisoare urma să se reacționeze la ea mult mai 

repede, astfel încât să nu punem în dificultate copiii și întregul proces, 

care este unul foarte laborios. 

Cu permisiunea Dvs., stimați colegi, eu aș vrea să-i ofer cuvântul 

doamnei Angela Cutasevici. Dumneaei este viceprimar și este 

responsabilă inclusiv de domeniul educației. Dumneaei este o persoană 

care a fost și manager a unei instituții de învățământ, a coordonat în 

cadrul Ministerului Educației în postul Secretar de Stat în domeniul 

educației la nivel treapta liceală și are experiență suficientă și de bună 

calitate. Vreau să-i ofer cuvântul ca să ne argumenteze care a fost 

necesitatea și care sunt pașii pentru societate, să cunoaștem, urmare a 
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A. CUTASEVICI, 

Viceprimar Primăria 

Mun. Chișinău: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

acestei decizii pe care o aprobă astăzi Consiliul Audiovizualului, ce va 

urma mai departe, ca să înțelegem cu toții. Vă rog, dna Cutasevici. 

 

– Onorat Consiliu, bună ziua, Hristos a înviat! Noi Vă mulțumim pentru 

oportunitatea de a veni astăzi în ședința Dvs. Vreau să Vă zic că 

Primăria mun. Chișinău a ținut cont de situația creată în republică, dar și 

pe întreg globul pământesc, fiind impuși să căutăm soluții de a garanta 

dreptul la educație tuturor elevilor, am făcut, în primul rând, niște 

analize, niște studii și, respectiv, doar la nivelul mun. Chișinău avem 

160 de cadre didactice care nu au niciun fel de instrument digital, dar și 

nu posedă competențe digitale, avem circa 17000 de elevi care 

întâmpină dificultăți în utilizarea tehnologiilor, având un acces limitat. 

Fiind mai mulți în familie, respectiv au acces ..., având doi sau trei 

copii, atunci accesul iarăși poate fi limitat, a unuia din copii. Ținând 

cont de toate aspectele date, am considerat oportun crearea unei 

biblioteci digitale, pe care vor fi plasate niște conținuturi, secvențe de 

lecții predate, mai ales parte de predare a conținuturilor, fapt care ar 

permite elevilor, într-un timp, în funcție de posibilitatea și de 

disponibilitatea acestuia, să acceseze acel suport didactic care îl poate 

oferi profesorul. Este cert că noi am ținut cont de toate recomandările 

Ministerului Educației, Culturii și Cercetării. La baza acestei biblioteci,  

lecțiile au fost elaborate în conformitate cu conținuturile curriculare, în 

exclusivitate ținând cont de curriculum național aprobat în 2018-2019. 

Toate cadrele didactice sunt deținătoare de grade didactice, sunt cei mai 

buni profesori. De aceea noi considerăm oportun ca  această resursă 

didactică, deschisă, de fapt, pentru că  a accede la acea bibliotecă nu e 

nevoie de logare, nu e nevoie de autentificare, de aceea considerăm 

oportună această deschidere și a Dvs. de a ne susține în acest demers, 

pentru că biblioteca a fost lansată, ea este deja în mediul virtual, dar ar 

fi binevenit ca accesul copiilor să fie și prin televiziuni, prin cablurile 

televizare. Astfel, copiii vor folosi această resursă didactică pentru 

învățare. Ceea ce ne propunem noi ca concept - ar fi ca fiecare clasă să 

aibă un canal dedicat. Ar fi cl. I să aibă în exclusivitate cu predare în 

limba română și separat - limba rusă și tot așa mai departe, astfel ca să 

avem 24 de canale dedicate în exclusivitate fiecărei clase. Respectiv, pe 

acea platformă vor fi încărcate toate lecțiile din biblioteca care deja este 

în mediul on-line, ca ulterior deja profesorul la clasă, care este și 

gestionează activitatea copilului în asincron, pentru că există două 

forme de organizare: sincronă și asincronă - acei care nu participă 

sincron în același timp cu toți elevii - pot participa separat sau vizualiza 

acest material și, respectiv, să răspundă la acele sarcini pe care le oferă 

profesorii. Totodată, pe această platformă, sub fiecare lecție, vor fi 

oferite niște sarcini didactice de învățare. Este important că aceste 

sarcini vor sprijini iarăși elevul în vederea înțelegerii conținuturilor 

didactice predate. Astfel el va putea să-și autoevalueze, să-și 

consolideze acel material pe care îl va însuși. De aceea noi Vă 

mulțumim și sperăm că Dvs. ne veți susține acest demers, care este 

chiar foarte important și de aceea ne dorim anume televiziunea IT, 

pentru că am vrea să fi sistematic acest program, adică să nu mergem pe 

canalele care există - aceasta ar fi mai ordonat și pentru noi, și copilul 

va ști sigur: cl. I accesează, spre exemplu, canalul 100 și el știe că acel 
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D. VICOL: 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

A. CUTASEVICI, 

Viceprimar Primăria 

Mun. Chișinău: 

 

 

 

 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

 

 

 

 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

 

Iu. ROȘCA: 

canal este dedicat lui, fratele are canalul 102, de exemplu. Deci, aceasta 

ar fi mai ușor și pentru copii, și pentru noi, ca gestionare a acestui 

proiect, dar și pentru întreaga comunitate va fi o claritate, decât ar fi 

canalele televizate, unde va fi mai dificil să ne includem într-o grilă de 

emisie pentru anumite ore. De aceea, aceasta ar fi viziunea noastră și 

dacă ne susțineți, Vă mulțumim anticipat. 

 

– Și noi Vă mulțumim pentru expunerea cu lux de amănunte a acestor 

chestiuni, a acestor viziuni. Eu o să-l rog pe dl Roșca, dacă sunt anumite 

întrebări sau anumite clarificări, ca să avem o ... 

 

– Spuneți-mi, Vă rog, care sunt limitele temporare în care se încadrează 

a difuza aceste lecții, chiar și prin modalitatea transmisiune prin cabliști 

- așa cum Dvs. V-ați propus inițial. 

 

– Fiecare lecție este programată și preluată de maximum 15 min. Astfel, 

de exemplu, pentru treapta primară ar fi 10 min., maximum 15 min., și 

dacă sunt încărcate trei lecții, atunci ar fi ca o oră  jumătate de emisie. 

Dar, ținând cont de faptul că nu putem impune un orar anume, ne 

propunem ca aceleași lecții să fie difuzate de câteva ori pe parcursul a 

unei zile. Dar, în funcție de ... fiecare lecție are maximum 15 min. (07 - 

15 min.). 

 

– Probabil, cred că la colegul Dvs. voi avea niște întrebări de ordin 

tehnic: cum vor fi stocate, acest material, în cazul în care vor fi dispuse 

posturile de televiziune să preia acest material și să-l difuzeze, în 

limitele temporare care ei vor conveni? De fapt și voi trebuie să vă 

orientați la niște limite temporare, mă refer la perioada zilei, că nu poate 

să difuzeze până la miezul nopții aceste lecții. Oricum trebuie să fie 

încadrate în niște limite, pe care copiii trebuie să le perceapă în mod 

normal. 

 

– Cервера находятся в списке, это не наши, физически, сервера. 

Они в государственном cloud-e, а доступ к ним организовали таким 

образом, что мы договариваемся с этой компанией, нам 

представлен доступ. В данном случае мы технически 

протестировали всё с Молдтелекомом, как это всё работает. По 

времени, мы планируем вещать это в дневное время, ровно с 8-и 

утра и где-то до 8-и, до 9-и вечера и как было сказано, с повтором. 

Если у нас, например, есть 5-6 уроков на день, то чтобы не 

устанавливать конкретное время, мы планируем их повторять в 

течении всего дня, поэтому ... 

 

– Но Вы не будете ничего иметь против того, чтобы этот материал 

был транслирован через телевизионные каналы. Как говориться, 

репетиция - mater studiorum, так что, наверное, ничего против не ... 

 

– Против – ничего больше, моё личное мнение, чем больше будет 

вещаний, тем лучше. 

 

– În primul rând, mai este și alt argument, fiindcă platforma de 



Procesul-verbal nr.10 al ședinței publice a CA din 21 aprilie 2020, ora 14:00 
 

 
Pagina 6 din 14 

 

 

 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

 

 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

 

 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

 

 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

 

 

 

 

 

comunicare, pe care Dvs. V-ați propus-o s-o utilizați, este platforma 

internet, adică prin IPTV, și normal, nu toți au posibilitatea să acceseze 

această platformă. De aceasta și am ajuns la concluzia să fie implicată, 

la discreție, ca recomandare, să fie implicați și alți ... 

 

– Можно просто, по объёму который мы планируем вещать - это 24 

класса (12 русских и 12 румынских) - 24 класса, даже если по 1 

часу на класс выдать, это 24 часа. Во-первых, у нас для старших 

классах у нас планируется 8 примерно в день и у нас получается, 

что ни одна, физически, ни одна компания, телевизионная, не 

сможет включить себе в сетку полноценно ... 

 

– Мы не говорим об одной и той же компании. Nu știu dacă Dvs. ați 

făcut cunoștință cu ceea ce am propus noi, ca o soluție pentru canalele 

TV: noi am repartizat curricule pentru diferite clase pentru mai multe 

posturi, care au acoperire mai largă. În afară de semnalele digitale, mai 

sunt și frecvențele prin Multiplex, care au acoperire mai mare, de 

aceasta și am recurs la ... 

 

– Да, у нас встал вопрос, но там нет, у „Moldtelecom”-a, „Orange” и 

других провайдеров IPTV и они, технически, не могут это вещать. 

Они, получают тот же канал, например, если они берут трансляции 

- „Moldova-2” - они будут просто передавать „Moldova-2” и всё. А 

в этом случае мы теряем нашу возможность транслировать и 

давать доступ к этому ... 

 

– Вы же сами утверждали раньше что ничего не будете иметь 

против того что ... 

 

 

– Я против ничего не имею, но в этом Вашем решении, там нету  

операторов IPTV. 

 

– Есть. 

 

 

 

– Не было, в первом варианте там не было IPTV. Поэтому и встал 

вопрос, что ... 

 

–  В первом варианте, может быть - да. 

 

 

 

– Именно об этом шла речь, потому что мы не против того, что 

будет ещё дополнительная сеть. Чем больше покрытие, тем лучше. 

Тут речь не идёт о том, чтобы ограничить это покрытие. А вариант 

в том, что в первом решении не было именно операторов IPTV и 

мы тогда, технически, они говорят, мы не можем ничего обещать, 

потому что компонент - аналогичного решения. Именно в этом 

стал вопрос. 
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Iu. ROȘCA: 

 

D. VICOL: 

 

A. COZMA: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

 

A. COZMA: 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

A. COZMA: 

 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

A. COZMA: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

A. COZMA: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

D. VICOL: 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

D. VICOL: 

 

A. COZMA: 

 

 

– Понятно. 

 

– Dle Cozma, Vă rog. 

 

– Stimați colegi, evident, nu se pune în discuție importanța acestei 

decizii și aportul nostru, evident, trebuie  să fie unul prompt și efectiv. 

Dar eu vreau să Vă spun că eu deja am fost contactat de unii furnizori 

de servicii media, cu întrebarea vizavi de prima decizie. Adică nu a fost 

înțeleasă nici prima decizie, la care m-am expus, așa cum noi am 

convenit: că prima decizie a fost o recomandare, că noi am răspuns la 

adresări ș.a.m.d. Dar pentru mine, ținând cont cât din mers se decide 

toată această situație, eu nu prea am înțeles bine pe dna Cutasevici, 

adică afirmația ca fiecare ..., toți să cunoască pe ce canal să fie difuzată 

... Adică, noi vorbim de furnizori de servicii media ca: „Moldova-1”, 

„RTR”, „NTV” ș.a.m.d. - în primul rând, fizic, n-o să permită ceea ce 

avem noi, acei furnizori majori care sunt transmiși în toate rețelele de 

cablu, ele sunt undeva circa ... 

 

– Nu, ei propuneau să-și instituie niște canale separate tehnice, care să 

fie utilizate strict ... 

 

– Dacă este vorba de canale tehnice, păi ar fi poate mai judicios, din 

toate punctele de vedere, să ne adresăm la distribuitorii de servicii. 

 

– Inclusiv și lor. 

 

– Nu, adică anume la distribuitori, nu vreau să-i denumesc, noi 

cunoaștem - cei mai mari, începând cu „Moldtelecom”-ul ș.a.m.d. și să-i 

rugăm pe dânșii să instituie în rețelele respective câte un canal, pe care 

să fie difuzate 24 de ore, aceste lecții. 

 

– Așa și se propune. 

 

– Așa și se propune, da? Ca eu să înțeleg. 

 

– Da, așa și se propune. 

 

– Și poate nu este cazul noi să adresăm la furnizorii de servicii media. 

 

– Dar la noi sunt categorii de populație care nu au acces, care tot au ... 

 

– Și vrem să obligăm și posturile, ca să dublăm. În afară de IPTV cu 

canale tehnice ... 

 

– Și posturile, dacă vor considera de cuviință, noi nu le obligăm ... 

 

– Noi recomandăm, cum ați spus Dvs. 

 

– Da, noi recomandăm în ambele cazuri. Noi și în cazul distribuitorilor, 

noi recomandăm, de fapt, nu putem să-i impunem. 
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Iu. ROȘCA: 

 

A. COZMA: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

A. COZMA: 

 

C. MIHALACHE: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

D. VICOL: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

 

D. VICOL: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

D. VICOL: 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

 

 

 

A. COZMA: 

 

 

Iu. ROȘCA: 

– În cazul distribuitorilor nu este o chestiune care ... Recomandarea e 

alta ... 

 

– Eu nu-mi dau seama care chestiune poate fi, totuși acestea sunt afaceri 

și nu știu dacă e posibil. Deci, eu să înțeleg că noi ne adresăm și la 

distribuitori, și la furnizori, da? Dublăm, practic? 

 

– Da, da. 

 

– Dublăm, din considerent, cum a zis dl Roșca, că există o categorie de 

populație care nu are acces la servicii de IPTV și atunci, ca să nu 

rămână această categorie neasigurată pentru copiii lor, să le 

recomandăm și posturilor de televiziune care au acoperire mai mare și 

ei să includă în serviciul lor de programe. Aici, direcția noastră juridică, 

dl Roșca și dna Viziru au propus lista canalelor ca să diseminăm, să nu 

fie concentrat. 

 

– Fiecare canal își preia ca angajament, o clasă. 

 

– Eu nu văd lista distribuitorilor de servicii. 

 

– Dar lista nu e neapărat a indica. Distribuitorul va fi … 

 

– Noi ne adresăm și la furnizori, și la distribuitori. Aici sunt indicați 

doar furnizorii. De ce nu ne adresăm expres, în decizie, și la 

distribuitori? 

 

– Este pct. 4. 

 

– Citiți-l, Vă rog frumos, dle Roșca. 

 

– „A recomanda distribuitorilor de servicii media care dispun de 

posibilitatea tehnică difuzarea zilnică a lecțiilor video în limba ...” 

 

– ... română și rusă, elaborată de către Primăria mun. Chișinău. 

 

– Nu e cazul să le dăm lista. 

 

– Adică, să-i enumerăm care au posibilitate. Adică, noi le deschidem lor 

portița, le dăm posibilitate ca ei să nu se trezească în situația că nu au 

agrementul nostru. 

 

– Pentru că canalele tehnice și le instituie după măsura posibilității, pe 

când posturile de televiziune au mai limitate niște posibilități și le-am 

recompensat într-o configurație care să poată să fie mai ordonată, adică 

să nu preia cineva mai multe clase sau cineva mai puține. 

 

– Dar ca pondere, care ar fi mai mare distribuția, prin distribuitori sau 

prin furnizori? Să înțeleg, ca pondere? 

 

– Indiscutabil. 
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A. COZMA: 

 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

A. COZMA: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

D. VICOL: 

 

A. COZMA: 

 

Operator IPTV 

Primăria  

mun. Chișinău: 

 

A. COZMA: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

 

D. VICOL: 

 

A. COZMA: 

 

D. VICOL: 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

D. VICOL: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

 

– Indiscutabil? În cazul acesta noi poate totuși să demonstrăm o 

atitudine mai ... 

 

– Mai constructivă? 

 

– Nu că mai constructivă. Cel puțin, uitați-Vă: noi menționăm fiecare 

furnizor, da? 

 

– Fiecare are nișa lui de a aduce semnalul. 

 

– Corect. Dar de ce noi nu menționăm și nu facem lista anume a 

distribuitorilor, care eventual s-ar putea să dea curs acestei recomandări 

și prin ... 

 

– Pentru că ei deja, conform proiectului lor, sunt angajați ... 

 

– Conform proiectului Primăriei? 

 

– Da, da. Și și-au luat angajamentul să instituie aceste canale tehnice. 

Este vorba de „Moldtelecom”, da? 

 

 

– Nu numai „Moldtelecom”. 

 

– Și „Orange”. 

 

– „Starnet”-ul, „Orange”. 

 

 

 

– Orice distribuitor. 

 

– Toți, da? 

 

– Noi, prin proiectul nostru lărgim inițiativa lor care vine să acopere ..., 

să asigure accesul la ... 

 

– Le oferim posibilitate tuturor care doresc, care au posibilitate. 

 

– Ok, atunci e clar. 

 

– Stimați colegi, dacă mai sunt întrebări către invitații noștri și în 

general asupra proiectului de decizie? 

 

– Eu, dle președinte, am avut aici niște rectificări, propuse ... 

 

– Spuneți, Vă rog, ca să mi le notez și să le pun la vot. 

 

– Iată la pct. 1: A recomanda furnizorilor de servicii media, pe perioada 

stării de urgență (nu o indicăm care, o nominalizăm doar) și pentru a 

distribui sarcina posturilor să fie într-o măsură mai egală, iată la pct. 1.4 
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D. VICOL: 
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D. VICOL: 

 

 

Iu. ROȘCA: 

 

D. VICOL: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

- Societatea Română de Televiziune, fondatoarea postului „TVR 

Moldova”, aici sunt indicate două clase: a IX-a și a XII-a. Să fie a X-a, 

fiindcă a IX-a și a XII-a sunt distribuite altor posturi naționale. 

 

– Să fie, deci, a IX-a și a X-a, da? 

 

– Nu, să fie a X-a și pentru „TV Comunicații” („RTR Moldova”) să fie 

preluată cl. a XI-a. 

 

– Deci, „TVR” - cl. a X-a, „TV Comunicații” - cl. a XI-a. Dar a XII-a 

este? 

 

– Da, se regăsește deja în alte ... 

 

– Ok. Mai sunt alte propuneri, stimați colegi? Ca să fie uniform 

repartizate, V-ați gândit la aceasta? 

 

– Da. 

 

– Ok. Aveți ceva împotrivă? Nu am nimic împotrivă, personal. Atunci, 

supunem votului, stimați colegi. 

Cine este de a recomanda furnizorilor de servicii media 

difuzarea zilnică a lecțiilor video (în limbile română și rusă) elaborate 

de către Primăria municipiului Chișinău împreună cu Ministerul 

Educației, Culturii și Cercetării în intervalul de timp selectat de către 

aceștia:  

-  Instituția Publică Națională a Audiovizualului Compania „Teleradio-

Moldova”, fondatoarea postului de televiziune „Moldova-1”, pentru 

elevii claselor a IX-a și a XII-a; 

- Compania „Găgăuzia Radio Televizionu”, fondatoarea postului de 

televiziune „TV – Găgăuzia”, pentru elevii claselor a IX-a și a XII-a; 

-  Instituția Publică Națională a Audiovizualului Compania „Teleradio-

Moldova”, fondatoarea postului de televiziune „Moldova-2”, pentru 

elevii din învățământul primar și secundar (cl. I-XII);  

- „Societatea Română de Televiziune”, fondatoarea postului de 

televiziune „TVR Moldova”, pentru elevii claselor a X-a; 

- „TV Comunicații Group”, fondatoarea postului de televiziune „RTR 

Moldova”, pentru cl. a XI-a; 

-  „Telestar Media” SRL, fondatoarea postului de televiziune „Canal 2”, 

pentru elevii claselor a I-a; 

-  „Telestar Media” SRL, fondatoarea postului de televiziune „Canal 3”, 

pentru elevii claselor a II -a; 

- „TELESISTEM TV” SRL, fondatoarea postului de televiziune 

„Primul în Moldova”, pentru elevii claselor a III-a;  

- „REAL RADIO” SRL, fondatoarea postului de televiziune „CTC 

Mega”, pentru elevii claselor a IV-a; 

- „Exclusiv Media” SRL, fondatoarea postului de televiziune „NTV 

Moldova”, pentru elevii claselor a V-ea;  

- „General Media Group Corp” SRL, fondatoarea postului de 

televiziune „Prime”, pentru elevii claselor a VI-a;  

- „REFORMA ART” SRL, fondatoarea postului de televiziune „Jurnal 



Procesul-verbal nr.10 al ședinței publice a CA din 21 aprilie 2020, ora 14:00 
 

 
Pagina 11 din 14 

 

 

 

 

 

AU VOTAT: 

 

 

D. VICOL: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

AU VOTAT: 

 

 

D. VICOL: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

AU VOTAT: 

 

 

D. VICOL: 

 

TV”, pentru elevii claselor a VII-a;  

- AO „Media Alternativă”, fondatoarea postului de televiziune „TV 8”, 

pentru elevii claselor a VIII-a. Cine este pentru, rog să votăm: 

 

PRO – (5) UNANIM – D. VICOL, T. BURAGA, A. COZMA, C. 

MIHALACHE și Iu. ROȘCA. 

 

– Unanim. Și mergem mai departe.  

Furnizorii de servicii media aflați sub jurisdicția Republicii 

Moldova care difuzează serviciul de programe prin eter, vor prelua și 

difuza, lecțiile video (în limbile română și rusă) elaborate de către 

Primăria municipiului Chișinău împreună cu Ministerul de resort pentru 

elevii din învățământul primar și secundar la necesitate sau la solicitarea 

direcției de învățământ teritorială, instituției de învățământ din raion sau 

localitate; 

Furnizorii de servicii media care vor difuza zilnic lecțiile video 

(în limbile română și rusă) elaborate de către primăria municipiului 

Chișinău împreună cu Ministerul de resort vor opera modificările în 

Grila de emisie.  

Și acum supunem votului: cine este de a recomanda 

distribuitorilor de servicii media care dispun de posibilitate tehnică 

difuzarea zilnică a lecțiilor video (în limbile română și rusă) elaborate 

de către Primăria municipiului Chișinău împreună cu Ministerul 

Educației, Culturii și Cercetării, pentru clasele I-XII, rog să votăm. 

 

PRO – (5) UNANIM – D. VICOL, T. BURAGA, A. COZMA, C. 

MIHALACHE și Iu. ROȘCA. 

 

– Unanim. Și, respectiv, în decizia noastră va fi stipulat expres că 

Primăria municipiului Chișinău este responsabilă de asigurarea 

furnizorilor de servicii media și distribuitorilor de servicii media cu  

materialul video (în limbile română și rusă) a lecțiilor elaborate.  

Și ultima precizare importantă: prezenta decizie intră în vigoare la 

data adoptării. Deci, intră în vigoare odată cu faptul că noi am votat-o 

azi. 

Deci, acestea sunt toate precizările. Dacă mai este ceva de spus, 

stimați colegi, Vă rog să Vă expuneți. Dacă nu, eu consider că noi 

astăzi, prin această ședință, am contribuit decisiv la diseminarea acestei 

informații prin toate canalele posibile televizate, atât cele clasice, cât și 

cele IPTV, asigurând un areal foarte vast pentru prezentarea acestui 

material deosebit de important. 

De asemenea, stimați colegi, vreau să supun votului, fiindcă ceea 

ce a precizat dl Roșca și am uitat - această recomandare a furnizorilor 

de servicii media vizează perioada instituirii stării de urgență. Cine este 

pentru, rog să votăm: 

 

PRO – (5) UNANIM – D. VICOL, T. BURAGA, A. COZMA, C. 

MIHALACHE și Iu. ROȘCA. 

 

– Unanim. Mulțumesc mult. Mulțumim mult și reprezentanților  

Primăriei mun. Chișinău. Da, Vă rog, dacă doriți să precizați. 
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Primăria  

mun. Chișinău: 

 

Iu. ROȘCA: 

 

Operator IPTV 
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Primăria  
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– Если можно, один вопрос. Мы планируем эту систему оставить и 

дальше, то есть мы с Министерством рассмотрели - она выглядит 

хорошо. Нам точно дело это нравится и мы планируем развивать её 

дальше. Соответственно, вопрос: как быть дальше? 

 

– Дальше, Вы имеете в виду, после starea de urgență? 

 

 

 

– Да. Что нужно нам сделать, чтобы он остался, в том числе ... 

 

– Есть законодательные нормы, которые не позволяют в 

дальнейшем это делать, есть там пару моментов, которые ... 

 

– Но это - в рабочем порядке. 

 

– Это - в рабочем порядке 

 

– Надо договариваться напрямую со всеми. 

 

 

 

– То есть, Вы имеете в виду с каналами?  

 

– С дистрибъютерами. 

 

 

 

– Нет, с теми же … с „Telecom”-ом …? 

 

– Нет, это уже отдельный разговор, это уже в другом порядке. 

 

 

 

– Как я могу узнать эту информацию, чтобы мы начали сейчас 

готовить … 

 

– Эту информацию уже наверное после … 

 

 

 

– Только после, да? Спасибо. 

 

– Deci, această decizie a noastră este condiționată de instituirea stării de 

urgență și de desfășurarea procesului educațional în condiții concrete, 

specifice situației epidemiologice și de instituirea stării de urgență. 

Ulterior, această practică, după cum menționa și reprezentantul 

Primăriei și dna Angela Cutasevici, într-adevăr este una care urmează a 

fi perpetuată și ea urmează a fi implementată din varia motive: pentru 
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cei care nu au posibilitate să frecventeze școala, poate pentru cei care 

fac parte din diasporă și din varii, varii motive – pentru copiii care au 

posibilități limitate de a se afla fizic la școală. Aici vom vorbi și de 

educația pe dimensiunea incluzivă ș.a.m.d. Urmează să discutăm 

separat. Dar în condițiile actuale, scopul nostru prioritar este de a 

asigura accesul la materialul didactic pentru copiii cl. I–XII, pe durata 

instituirii stării de urgență. Ulterior, de comun acord cu direcția noastră 

juridică și cu celelalte direcții ale noastre, vom stabili un mecanism care 

deja se va desfășura în condiții normale, firești. Eu sper că această 

perioadă de urgență să se finalizeze pe data de 15 mai și ulterior, cu un 

demers separat, noi vom examina modalitățile cum poate fi perpetuată 

această practică și în situațiile stării de non-urgență, stare obișnuită. 

Stimați colegi, dacă nu mai sunt alte întrebări, noi mulțumim 

invitaților noștri, fiindcă astăzi am respectat cu toții și distanța socială, 

și condițiile de igienă, și condițiile care sunt impuse de Comisia de 

Situație Excepțională privind convocarea acestei ședințe. Mulțumim 

tuturor pentru prezență, pentru participare activă. Urăm succes Primăriei 

mun. Chișinău, oricând apelați la noi. O rugăminte există: dacă se poate 

ca Ministerul Educației să fie ceva mai receptiv atunci când este vorba 

de examinarea unor demersuri prioritare din partea Primăriei mun. 

Chișinău, dar și al Consiliului Audiovizualului. 

 

CONSILIUL AUDIOVIZUALULUI 

DECIDE: 

1. A recomanda furnizorilor de servicii media, pe perioada stării  de urgență, difuzarea 

zilnică a lecțiilor video (în limbile română și rusă) elaborate de către Primăria municipiului 

Chișinău împreună cu Ministerul Educației, Culturii și Cercetării al Republicii Moldova, în 

intervalul de timp selectat de către aceștia (PRO – (5) UNANIM – D. VICOL, T. BURAGA, A. 

COZMA, C. MIHALACHE și Iu. ROȘCA):  

1.1. Instituția Publică Națională a Audiovizualului Compania „Teleradio-Moldova”, 

fondatoarea postului de televiziune „Moldova-1”, pentru elevii claselor a IX-a și a XII-a.  

1.2. Compania „Găgăuzia Radio Televizionu”, fondatoarea postului de televiziune „TV – 

Găgăuzia”, pentru elevii claselor a IX-a și a XII-a.  

1.3. Instituția Publică Națională a Audiovizualului Compania „Teleradio-Moldova”, 

fondatoarea postului de televiziune „Moldova-2”, pentru elevii din învățământul primar și 

secundar (cl. I - XII).  

1.4. „Societatea Română de Televiziune”, fondatoarea postului de televiziune „TVR 

Moldova”, pentru elevii claselor a X-a.  

1.5. „TV – Comunicații Grup” SRL, fondatoarea postului de televiziune „RTR 

Moldova”, pentru elevii claselor a XI-a. 

1.6. „Telestar Media” SRL, fondatoarea postului de televiziune „Canal 2”, pentru elevii 

claselor I-a.  

1.7. „Telestar Media” SRL, fondatoarea postului de televiziune „Canal 3”, pentru elevii 

claselor a II -a.  

1.8. „TELESISTEM TV” SRL, fondatoarea postului de televiziune „Primul în 

Moldova”, pentru elevii claselor a III-a.  

1.9. „REAL RADIO” SRL, fondatoarea postului de televiziune „CTC Mega”, pentru 

elevii claselor a IV-a.  

1.10. PP „Exclusiv Media” SRL, fondatoarea postului de televiziune „NTV Moldova”, 

pentru elevii claselor a V-ea.  

1.11. „General Media Group Corp” SRL, fondatoarea postului de televiziune „Prime”, 
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pentru elevii claselor a VI-a.  

1.12. ICS „REFORMA ART” SRL, fondatoarea postului de televiziune „Jurnal TV”, 

pentru elevii claselor a VII-a.  

1.13. AO „Media Alternativă”, fondatoarea postului de televiziune „TV 8”, pentru elevii 

claselor a VIII-a.  

2. Furnizorii de servicii media aflați sub jurisdicția Republicii Moldova care difuzează 

serviciul de programe prin eter, vor prelua și difuza, lecțiile video (în limbile română și rusă) 

elaborate de către Primăria municipiului Chișinău împreună cu Ministerul Educației, Culturii și 

Cercetării al Republicii Moldova pentru elevii din învățământul primar și secundar la necesitate 

sau la solicitarea (direcției de învățământ) instituției de învățământ din raion sau localitate. 

3. Furnizorii de servicii media care vor difuza zilnic lecțiile video (în limbile română și 

rusă) elaborate de către primăria municipiului Chișinău împreună cu Ministerul Educației, 

Culturii și Cercetării al Republicii Moldova vor opera modificările în Grila de emisie.  

4. A recomanda, pe perioada stării  de urgență, distribuitorilor de servicii media care 

dispun de posibilitate tehnică difuzarea zilnică a lecțiilor video (în limbile română și rusă) 

elaborate de către Primăria municipiului Chișinău împreună cu Ministerul Educației, Culturii și 

Cercetării al Republicii Moldova, pentru clasele I-XII (PRO – (5) UNANIM – D. VICOL, T. 

BURAGA, A. COZMA, C. MIHALACHE și Iu. ROȘCA). 

5. Primăria municipiului Chișinău este responsabilă de asigurarea furnizorilor de servicii 

media și distribuitorilor de servicii media audiovizuale cu materialul video (în limbile română și 

rusă) a lecțiilor elaborate.  

6. Motivațiile privind rezultatele votării sunt înscrise în Procesul-verbal al ședinței 

Consiliului Audiovizualului din 21 aprilie 2020, parte integrantă a prezentei decizii.  

7. Controlul asupra executării prezentei decizii îl exercită Direcția juridică și 

reglementări.  

8. Prezenta decizie intră în vigoare la data adoptării și va fi publicată în Monitorul Oficial 

al Republicii Moldova și pe pagina web a Consiliului Audiovizualului. 

ANEXĂ: DECIZIA nr. 10/54 din 21 aprilie 2020 

 

 

Președintele ședinței a constatat că Ordinea de zi  

a fost epuizată şi a declarat şedinţa închisă. 

 

 

 

 

 

PREŞEDINTE      Dragoș VICOL 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ex: Tatiana EFTODI 


